
                                    
 
Procés participatiu per a la remodelació de PLAÇA ESTANY DE SANT MAURICI 

El Prat del Llobregat | Ajuntament de El Prat del Llobregat | 2021 
 

Amb el suport de: 

ACTA TALLER 2.  

PROPOSTES I PRIORITZACIÓ DE CRITERIS PER A LA FUTURA REFORMA 

Dades bàsiques 

Data i hora: 4 març 2021; 06:00 p.m.- 08:00 p.m. 

Lloc: Plataforma on-line Zoom 

Guió de la reunió 

 18:00h Benvinguda i presentació del procés (10’) 
 18:10h Àmbit d’intervenció i criteris (10’) 
 18:20h Presentació debat i estructura (10’) 
 18:30h Debat participat (75’) 
 19:45h Tancament (15’) 

Presentació assistents 

En total han assistit setze persones. 

Ajuntament d’El Prat de Llobregat: 
Élida Roca – Àrea de Participació Ciutadana 
Montse López - Àrea de Participació Ciutadana 
Núria de Torres – Àrea d’Urbanisme i Medi Ambient  
Oihana Cuesta - Àrea d’Urbanisme i Medi Ambient  
Daniel Medina - Àrea d’Urbanisme i Medi Ambient 

Empresa externa de disseny i dinamització del procés participatiu: 
Albert Aira - Voltes cooperativa d’arquitectura 
Júlia Beltran - Voltes cooperativa d’arquitectura 

Han participat nou persones, algunes en representació de les següents entitats 
relacionades amb el barri: 

Carmen Lago_ Associació Roda Blava de Persones amb Discapacitat Física 
Dioni Rebolledo_ Veïna 
Ángela Porcel_ Veïna 
Samuel Torres_ Veí 
Álvaro Morán_ Veí 
Fernando González_ Veí 
Yasmin Castillo_ Veïna 
Pilar Barroso_ Associació Roda Blava de Persones amb Discapacitat Física 
Adriana Golia_ Veïna i representant de l’Associació ATTA (permacultura El Prat) 
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Benvinguda i presentació del procés  

Montse López, tècnica del programa de Participació Ciutadana, exposa que l’objectiu del 
procés és informar de la remodelació de la plaça Estany de Sant Maurici i conèixer l’opinió 
del veïnat sobre les seves preferències en la remodelació. La intenció és fer una construcció 
col·lectiva dels criteris per la remodelació, vinculant diferents agents, mitjançant la 
transparència, potenciant una participació deliberativa i l’apoderament ciutadà. Informa de 
que no tot el que es digui en aquests tallers o en el decidim es podrà dur a terme, per tant, 
tot el que es proposi es valorarà des del punt de vista tècnic i després s’estudiarà la 
viabilitat de les propostes. 

Hi poden participar els veïns i veïnes, les entitats de la ciutat i els comerciants que tenen el 
seu negoci a la plaça o al voltant. La manera de participar es a través d’aquests tallers 
deliberatius, mitjançant la plataforma Decidim El Prat, i/o omplint l’enquesta d’usos de la 
plaça que es troba a la plataforma Decidim El Prat. 

Les fases del procés són tres:  

 Fase 1: Elaboració de propostes (del 15 de febrer al 7 de març).Enquesta, 
Propostes i Tallers deliberatius: 18 febrer i 4 de març 

 Fase 2: Estudi de propostes (del 8 de març al 3 de maig)  
 Fase 3: Retorn (pendent data)  

La comunicació i informació sobre el procés s’ha fet a través de cartells a les porteries i 
comerços propers a la plaça, s’ha enviat carta a tots els veïns i veïnes de la plaça, s’ha 
col·locat un element comunicatiu de “gran format” a la mateixa plaça, i s’ha fet difusió a 
través de la web elprat.cat/urba i elprat.cat/participacio, del Decidim El Prat, de Xarxes 
Socials i d’altres mitjans: ràdio, revista El Prat,…  

Àmbit d’intervenció i criteris  

Oihana Cuesta, del Departament d’Urbanisme, exposa quin és l’àmbit d’estudi. La plaça 
està “darrere” de la plaça Catalunya, són uns 3.000 m2. L’espai interior de la plaça són uns 
600 m2. L’àmbit del projecte inclou l’espai de la plaça i els carrers perimetrals adjacents 
amb les seves respectives voreres.  

 

file://10.80.0.10/dades/01%20PROJECTES/20-083%20Processos%20participatius%20al%20Prat/6.%20Actes/editable/elprat.cat/urba%20i%20elprat.cat/participacio
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A continuació explica breument la diagnosi que es fa des del departament d’urbanisme. 
Els plànols que es mostren a continuació ajuden a visualitzar el percentatge de superfície 
ocupat pels vehicles. En verd es representa la part d’asfalt (66%) i en taronja voreres (34%). 
En segon plànol mostra que si es comptabilitza també la superfície de sauló com a espai 
pròpiament de la plaça (23%), es veu que el percentatge d’asfalt continua sent elevat 
respecte el total, al voltant del 51%. De la resta el 26% són voreres. De la mateixa manera 
que ho mostren els percentatges, la percepció de l’espai ens diu que és un espai per cotxes. 
Aquesta presència important de cotxes és una de les raons per les quals no és gaire 
confortable l’espai central i l’altra raó és la dificultat d’accés.  

  

 

Respecte al caràcter que té l’espai, exposa que és un espai amb poca vida. Pel que fa usos 
dels edificis adjacents en planta baixa, comenta que només hi ha dos porteries d’accés a 
habitatges, i en canvi hi ha sis portes de garatge privat. De comerços amb accés directe 
des de la plaça només n’hi ha un.  
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L’arbrat està en bon estat, excepte dos arbres que s’han de substituir segons l’equip de 
jardineria del Prat. 

La plaça està pavimentada amb sauló i té un àrea de jocs infantils que s’utilitza poc, ja sigui 
per les característiques dels elements que hi ha o per la proximitat a Plaça Catalunya. 
L’espai de bancs, s’utilitza molt per passejar els gossos, i això genera problemes de brutícia 
i males olors. 

A continuació exposa els principals criteris de l’Ajuntament per fer la remodelació: 

 Millora de la mobilitat i l’accessibilitat de la plaça i l’entorn 
 Millora del verd i els paviments de la plaça 
 Millora del mobiliari i els elements físics de l’espai 

Les propostes inicials anirien en la línia de: 

 Pacificar de l’entorn, eliminant el major nombre de cotxes possibles.  
 Mantenir la plaça i l’arbrat existent. 
 Aixecar paviments durs i ampliar el paviment tou i drenant. 
 Al carrer Lleida, es vol fer una vorera passant, de manera que la gent que camina 

per carrer Lleida no haurà de baixar de la vorera. Per aquest carrer hi passa el camí 
escolar. 

 Fer una renovació del clavegueram. 

Presentació debat i estructura 

Albert Aira, de l’equip dinamitzador Voltes cooperativa d’arquitectura, explica els objectius 
del debat. D’una banda, analitzar i validar les propostes sorgides del Taller 1 i del Decidim;  
d’altra banda, aportar nous criteris per a les propostes; i finalment, prioritzar de criteris per 
a la remodelació.  

S’inicia la primera dinàmica del taller a partir de la pregunta “Quina relació tens amb la 
plaça?” En aquesta primera dinàmica es fa una presentació de tots els participants del 
taller.  

A continuació s’explica que de les propostes que han sortit fins el moment el major nombre 
tenien a veure amb la vegetació, i en segon lloc amb els elements urbans. Després, per 
ordre descendent en nombre de propostes els temes han estat: jocs infantils, pipican, 
mobilitat, aparcaments i il·luminació. En resum segons el nombre de propostes tenim: 

Vegetació 10 propostes 
Elements urbans 8 propostes 
Jocs infantils 7 propostes 
Pipican 6 propostes 
Mobilitat 5 propostes 
Aparcaments 3 propostes 
Il·luminació 2 propostes 
Total general 41 propostes 
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A continuació s’exposa les propostes sobre els usos i els elements urbans de la plaça futura 
sorgides del Taller 1 i del Decidim classificades per temes, i convida a tots els participants 
a reflexionar sobre la pregunta “Quins criteris creus que són més importants?” 

Les propostes, per grau descendent de suport, són les següents: 

 Usos i elements urbans: 

 “Plaça familiar” amb jocs infantils, bancs, bona il·luminació, ombra dels arbres.  
 Fomentar els usos per la gent gran: aparells lúdics i exercici 
 Millorar la il·luminació 
 Posar un quiosc a la plaça 
 Substituir o arreglar els bancs 
 Zona per jugar a pilota o petit circuit 
 Placa divulgativa dels estanys 

Vegetació: 

 “Arbres com a protagonistes” mantenir els actuals (ombra i ocells) i afegir-ne si es 
pot. 

 Enjardinar i substituir paviments durs 
 Substituir arbres que no estan bé i no posar-ne més 
 Canviar paviment (mal olor) 
 Treure arbres (plaça fosca) 

 Pipican: 

 “Solucionar problemàtica gossos” fer pipican delimitat amb jardineres o verd al 
voltant 

 No fer servir els jocs infantils com a pipican 
 “No fer servir la plaça com a pipican” 
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 Mobilitat: 

 “Una plaça per a tothom” més àmplia i sense divisions, tot un mateix espai 
 Millora de l’accessibilitat 
 Permetre accés a aparcament i emergències 
 Treure aparcaments 
 Mantenir aparcaments 

 Jocs infantils: 

 “Millora dels jocs” adaptats per a infants més petits 
 Adaptat per infants amb diversitat funcional 
 Preguntar als infants la seva opinió 
 Moure la zona de jocs a una altra part de la plaça 
 Paviment tou i sorra 

Debat participat  

a partir de les intervencions fetes durant el debat deliberatiu es conclou que l’ordre de 
priorització de les propostes, tenint en compte el grau de consens i les noves idees sorgides 
durant el torn obert de paraula es podrien resumir de la següent manera: 

 Usos i elements urbans: 

Pel que fa als elements urbans: 

 Assegurar la bona la il·luminació i millorar la visibilitat. Cal millorar la sensació de 
seguretat a la plaça. (CONSENS ALT) 

 Substituir, arreglar i/o redistribuir els bancs (hi ha una proposta de tenir com a 
model els de la plaça Blanes).  

 Posar faroles vora els bancs. 

Pel que fa als usos: 

 Fer un redistribució dels espais per tal de millorar els usos. Es proposa reubicar els 
jocs infantils. Hi ha diferents propostes de posar el parc infantil al centre o posar-lo 
a l’altra banda del carrer Lleida. (CONSENS ALT). 

 Fomentar els usos per la gent gran:  aparells lúdics i exercici. (CONSENS ALT). 
 Fer una proposta de disseny que els convidi a la gent jove quedar-se. Altres veus 

comenten que no s’ha d’ajuntar el joves en aquesta plaça durant la nit per fer 
“botellón”. (CONSENS BAIX). 

 Verd: 

Pel que fa als elements de vegetació: 

 Mantenir els “arbres com a protagonistes” i/o afegir-ne. Es comenta que a l’estiu 
la plaça és un petit pulmó al barri. (CONSENS ALT) 
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 Naturalitzar la plaça i incrementar el verd. Enjardinar, posar plantes arbustives o 
aromàtiques. Utilitzar les jardineres per delimitar els espais. (CONSENS ALT) 

 Substituir els arbres que no estan bé i potser posar-ne d’altres tipus, no plataners 
que fan massa ombra i provoquen al·lèrgies. 

Pel que fa als paviments: 

 Canviar el paviment de tota la plaça (fa mala olor el sauló actual).  
 Posar el millor paviment que compleixi tots els requeriments: que no sigui brut, 

que sigui drenant, que sigui natural, que no es deteriori fàcilment, etc. Es diu que 
si es posa terra, que sigui de bona qualitat, que tingui la granulometria adequada i 
que no faci pols. 

 Posar per tot paviment tou i sorra. Algunes opinions expressen que si es posa 
terra aniran els gossos a pisar. (NO HI HA CONSENS) 

 Pipican: 

 Eliminar el pipican. No es vol un lloc per a jugar els gossos en aquesta plaça. Es 
repeteix cal prescindir d’algun ús a la plaça, que no es prou gran. Es comenta que 
les pipicans ja existents no estan tan lluny i no cal incorporar aquest ús a aquesta 
plaça. A més es diu que el pipican es incompatible amb els jocs infantils en una 
plaça tan petita. (CONSENS ALT) 

 “Solucionar problemàtica gossos”. (CONSENS ALT) 
 “No fer servir la plaça com a pipican”. (CONSENS ALT) 

 Mobilitat: 

Pel que fa als aparcaments: 

 Treure aparcaments. Treure tots els aparcament vora la plaça. Donar prioritat a les 
persones, a la vida pública a la plaça. Hi ha cotxes que estan aparcats durant 
períodes molt llargs, no els mouen. (CONSENS ALT) 

 Assegurar l’accés als vehicles d’emergència i l’accés als aparcament. (CONSENS 
ALT) 

 Mantenir alguns aparcaments, es molt difícil aparcar en aquesta zona. (NO HI HA 
CONSENS) 

 Reubicar els llocs d’aparcament que s’eliminen. És una zona amb molt poc 
aparcament. 

 Reubicar les places reservades per mobilitat reduïda a prop. 

Pel que fa a l’accessibilitat: 

 Garantir l’accessibilitat, aixecar el passos de vehicles a nivell de vorera i ampliar 
els itineraris dels vianants. (CONSENS ALT) 

 “Una plaça per a tothom” més àmplia i sense divisions, un gran espai per la vida 
pública.  

 Afavorir que els comerços siguin accessibles. 
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 Jocs infantils: 

 Incorporar jocs diferents, que permetin la convivència d’infants de diferents edats. 
Afavorir el joc sensorial, el joc no estructurat, el joc lliure, el joc simbòlic, etc. Que 
siguin uns jos diferents dels de les places del voltant. (CONSENS ALT). 

 Jocs adaptats per infants amb diversitat funcional  
 Preguntar als infants la seva opinió, per exemple als infants de les escoles del 

voltant.  
 Deixar espai per poder patinar els adolescents. (NO HI HA CONSENS) 
 Canviar el paviment dels nous jocs infantils i posar cautxú. Des d’espai públic es 

recomana no posar cautxú, no és natural, envelleix malament, és més brut que la 
sorra i no és drenant. Altres veus també consideren que no és adequat el cautxú. 
(NO HI HA CONSENS) 

Tancament de la sessió  

Albert Aira agraeix la participació a totes les persones assistents.  

Élida Roca fa el tancament de la sessió. Explica que la recollida de les propostes a través 
del Decidim i de l’enquesta d’usos, estarà oberta fins aquest diumenge dia 7 de març. 
Informa que des de joventut, s’ha convidat a la gent jove a participar, però no han pogut 
assistir, però s’han compromès a enviar enquestes, que portaran a Cases d’en Puig i 
s’incorporaran també en el procés. 

Un cop tancats tots els canals per rebre propostes, Albert i Júlia s’encarregaran de redactar 
un informe de criteris de disseny en el qual incorporaran totes les veus que han sortit al 
llarg del procés, tenint en compte els propostes del Decidim, dels tallers deliberatius i de 
les enquestes. Posteriorment aquest informe es farà arribar al departament d’urbanisme. 
En Dani, la Núria i Oihana faran un anàlisi de tot allò que es proposa i estudiaran la viabilitat 
de les propostes. Quan tinguin una resposta es farà una sessió de retorn oberta per explicar 
quins usos i elements s’incorporaran finalment a la plaça. Provablement ja el 2022 podria 
dur-se a terme la reforma de l’espai. 

A tots els participants se’ls enviarà la invitació per participar de l’espai de retorn. Una 
vegada més Élida agraeix la participació a tots. 
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